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»مریم قهرمانی صارم« -عضو شورای اسلامی کلانشهر کرج- از تصویب 
اعتبار سه هزارو۵۰۰ میلیارد ریالی برای احداث پل های جدید عابر پیاده در 

شورای شهر این کلانشهر خبر داد.
وی با تأکید بر این مسئله گفت: این اعتبار به دنبال پیگیری های متعدد 
و پیشنهادات ۲ سال گذشته در زمان بررسی لایحه بودجه به سایر اعضای 

شورا برای پیشگیری از حوادث شهری به تصویب رسید.
وی تاکید کرد: احداث پل های عابر پیاده یکی از مطالبات شهروندان کرجی 

بود که اکنون با تصویب این اعتبار تا حدود زیادی رفع مشکل خواهد شد.
این عضو شورای اسلامی شهر کرج با تشریح اینکه لوایحی به شورا جهت 
بهره گیری از ظرفیت بخش خصوصی برای احداث پل های عابر پیاده ارائه 
شده است ، تصریح کرد:سرمایه گذار بخش خصوصی به خاطر توجیه 
اقتصادی و بازگشت سرمایه به طور قطع در محل هایی تمایل به احداث پل 

عابر پیاده دارد که ظرفیت بالایی جهت تبلیغات داشته باشد.
قهرمانی صارم گفت: بسیاری از معابر که نیاز مبرم به احداث پل های عابر 

پیاده دارند جذابیت تبلیغاتی چندانی برای سرمایه گذاران 
ندارد از این رو این ضرورت مغفول می ماند.

عضو شورای اسلامی شهر کرج افزود: خوشبختانه نگاه 
در  پیاده  عابر  پل های  احداث  انتفاعی  و  اقتصادی 
مجموعه مدیریت شهری با این مصوبه تغییر یافته و 
فقط به جهت ارائه خدمت به شهروندان و جلوگیری 

از حوادث احداث خواهد شد.

»مریم قهرمانی صارم« خبر داد؛ تصویب اعتبار ویژه برای احداث پل های عابر پیادۀ کرج
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رئیس جمهور ونزوئلا پس از پایان ماموریت سفیر جمهوری اسلامی ایران، نشان درجه اول »فرانسیسکو دِ میراندا« را به او اعطا کرد.
پس از پایان ماموریت دیپلماتیک »حجت الله سلطانی« سفیر جمهوری اسلامی در ونزوئلا، »نیکلاس مادورو« رئیس جمهور ونزوئلا 
درجه اول نشان فرانسیسکو میراندا جمهوری بولیواری ونزوئلا را به به دلیل عملکرد موفق سفیر ایران در دوران حضور در این کشور، 

به او اعطا کرد.
سلطانی سمت های کارشناس میز ونزوئلا در اداره دوم آمریکای جنوبی، کاردار ایران در بولیوی، سفیر ایران در اروگوئه و مدیرکل 
آمریکای لاتین وزارت خارجه را در کارنامه کاری خود دارد و از سال ۱۳۹۸ تاکنون نیز به عنوان سفیر ایران در ونزوئلا عهده دار مسئولیت 

بوده است.

اعطای نشان درجه اول ونزوئلا به سفیر ایران یاد و خاطره شهدا، به 
ویژه »شهید محمد 

روشن چراغ« که 11 
بهمن 65 به مقام 

شامخ شهادت نائل 
گشت، گرامی باد

جولانگاه  همیشه  از  بیش  ایران  سیاست  که  روزهایی  در 
است،  شده  جناحی  تسویه حساب های  و  هیاهو  تخریب، 
بلکه  انتقاد معمولی،  نه یک  به محمدجواد ظریف  حمله 
بخشی از پروژه ای بزرگ تر برای حذف یک جریان فکری از 
معادلات کلان کشور است. او نماد دیپلماسی ای است که 
می خواهد ایران را از انزوا خارج کند، به جای شعار دادن، 
در زمین واقعیت بازی کند و بر اساس تعامل، دستاوردهای 
ملموس برای مردم داشته باشد. همین واقعیت، برای برخی 

غیرقابل تحمل است.

چرا ظریف؟ چرا حالا؟
حملات تند و سازمان یافته ای که این روزها علیه محمدجواد 
ظریف شدت گرفته، چیزی فراتر از نقد یک سیاستمدار است. 
ظریف امروز در دولت مسئولیت اجرایی مستقیمی ندارد، 
اما همچنان یکی از تأثیرگذارترین شخصیت های سیاسی و 
فکری کشور است. او کسی بود که توانست با دیپلماسی 
مبتنی بر مذاکره، سخت ترین و پیچیده ترین توافق بین المللی 
را برای ایران به ارمغان بیاورد. برجام، هرچند با بی تدبیری و 
خیانت برخی طرف های غربی ضربه دید، اما در زمان خود 
نشان داد که می توان بدون هزینه های اضافی، ایران را از 

تهدیدهای فلج کننده نجات داد.
برای جریان تندرو که سیاست خارجی را نه به عنوان عرصه ای 
برای تأمین منافع ملی، بلکه به عنوان ابزاری برای تثبیت 
سلطه ایدئولوژیک خود می بیند، ظریف همیشه یک مانع 
بوده است. او از جنس آن  ها نیست؛ نه در رفتار، نه در تفکر 

و نه در رویکرد به جهان. او برخلاف سیاستمدارانی که در 
بازی های داخلی گیر کرده اند، کسی است که زبان دیپلماسی 
را بهتر از هر ایرانی دیگری می شناسد و در مجامع جهانی، 
اعتبار و احترام دارد. برای همین است که تخریب او این 
روزها شدت گرفته؛ حذف نماد یک تفکر، یعنی حذف ایده ای 

که می تواند کشور را از بن بست نجات دهد.
مسئله اصلی، نه شخص ظریف که نوع تفکری است که او 
نمایندگی می کند. ظریف نماد واقع گرایی در سیاست خارجی 
است. او در برابر آنانی ایستاده که می خواهند ایران را در 
دایره ای بسته از دشمن تراشی، تحریم، و انزوای بیشتر نگه 
دارند. او نماد رویکردی است که می خواهد از ظرفیت های 
جهانی برای پیشرفت کشور استفاده کند، نه اینکه جهان را 

تنها به »ما و دشمنان« تقسیم کند.
سیاست های  تکرار  جز  راهی  ظریف،  مقابل  تفکر  اما 
شکست خورده ندارد. این جریان نه تنها نمی خواهد از تجربه 
گذشته درس بگیرد، بلکه با تمام قوا به دنبال آن است که 
جامعه  نمی خواهند  آن  ها  کند.  تحمیل  را  خودش  روایت 
بپذیرد که مسیر ظریف، مسیر منطقی تری بوده است. برای 
همین، حمله به او فقط یک تصفیه حساب شخصی نیست، 
بلکه تلاشی برای پاک کردن یک واقعیت از حافظه جمعی 

است.
بدون شک، هیچ سیاستمداری بدون خطا نیست. ظریف نیز 
در مسیر خود اشتباهاتی داشته است، اما مسئله این نیست 
که او بی نقص بوده یا نه. مسئله این است که در میدان 
سیاست ایران، او نماینده نگاهی بوده که حداقل به مصالح 

ملی اولویت می دهد، نه به منافع جناحی.
ایران، کار آسانی نیست. هر که بخواهد  سیاست ورزی در 

تغییری ایجاد کند، باید آماده پذیرش موجی از تخریب باشد. 
ظریف، به عنوان دیپلماتی که در یکی از سخت ترین مقاطع 
تاریخ معاصر ایران مذاکره کرد، به عنوان کسی که با تمام 
محدودیت ها و فشارها تلاش کرد پنجره ای رو به جهان باز 
کند، طبیعتاً هدف اول جریان هایی است که اساساً مخالف 

چنین رویکردی هستند.
نه  و  هستند  حمله ها  اولین  نه  ظریف،  به  اخیر  حملات 
آخرین شان. اما این اتفاقات نشان می دهد که سیاست ایران 
در نقطه ای حساس قرار دارد. کشوری که درگیر بحران های 
پیچیده اقتصادی، اجتماعی و بین المللی است، بیش از هر 
زمان دیگری به سیاستمدارانی نیاز دارد که نگاه شان به آینده 

باشد، نه به گذشته.
اگر سیاست تخریب و حذف به مسیر غالب کشور تبدیل 
شود، نتیجه آن چیزی جز تشدید بن بست ها نخواهد بود. 
ایران امروز، نیاز به سیاستمدارانی دارد که بتوانند فراتر از 
هیاهوها، منافع مردم را ببینند. ظریف یکی از معدود افرادی 
است که چنین قابلیتی دارد. پس مسئله فقط دفاع از یک 
فرد نیست، بلکه دفاع از یک مسیر است؛ مسیری که اگر 

بسته شود، باز کردنش شاید سال ها طول بکشد.

 

بین الملل

»بلومبرگ« مدعی شد؛

بازگشت کشتی های آمریکایی 

و انگلیسی به دریای سرخ پس 

از آتش  بس در غزه

رسانه آمریکایی از آغاز روند بازگشت کشتی های تجاری آمریکا و 
انگلیس به دریای سرخ پس از بیش از یک سال ناتوانی غرب در 
انجام این کار به دلیل عملیات پشتیبانی نیروهای مسلح یمن 

از نوار غزه خبر داد.
پس از آنکه نیروهای مسلح یمن به دلیل برقراری آتش بس در 
نوار غزه متعهد شدند حملات به کشتی های مرتبط با آمریکا و 
انگلیس را متوقف کنند، کشتی های این ۲ کشور به دریای سرخ 

بازگشته اند.
رسانه آمریکایی بلومبرگ با اذعان به قدرت نیروهای مسلح یمن در 
تحمیل محاصره دریایی بر رژیم صهیونیستی و ائتلاف آمریکایی و 
غربی حامی آن در دریایی سرخ گزارش داد که ممکن است پس 
از بیش از یک سال ناتوانی کشتی های آمریکایی و انگلیسی در 
عبور از دریای سرخ با وجود ائتلاف سازی غرب و حضور گسترده 
ناوهای غربی در منطقه، عبور و مرور کشتی های آن ها از طریق 

این شاهراه آبی ممکن است به حالت معمول بازگردد.
بر اساس گزارش مرکز اطلاعات دریایی مشترک دریای سرخ و 
خلیج عدن، ۶ کشتی مرتبط با آمریکا و انگلیس از ۱۹ ژانویه بدون 
اینکه مورد حمله نیروهای مسلح یمن قرار بگیرند توانستند از 

منطقه دریای سرخ با موفقیت عبور کنند.
این مرکز اعلام کرد: با پیشرفت توافقنامه آتش بس در غزه و عدم 
هدف گیری کشتی ها مرتبط با آمریکا و انگلیس، انتظار می رود 

ثبات در دریای سرخ برقرار شود.
نیروهای مسلح یمن پیشتر توقف عملیات خود علیه کشتی های 
مثلث تجاوز )آمریکا، انگلیس و رژیم صهیونیستی( را مشروط به 

توقف تجاوزات به نوار غزه و رفع محاصره آن کرده بودند.
یمن در حمایت از غزه با آغاز حملات خود در ۳۱ اکتبر ۲۰۲۳ 
و انجام ده ها عملیات پس از آن، تلاش های آمریکا و انگلیس 
را برای شکستن محاصره تحمیل شده بر رژیم صهیونیستی در 

سراسر دریای سرخ ناکام گذاشت.
این  ناکام گذاشتن  از  نیروهای مسلح یمن حتی  عملیات 
تلاش ها فراتر رفته و صنعا در پی حماقت ائتلاف آمریکایی با 
انجام حملات به مناطق مختلف یمن، اهداف خود را گسترش 

داد تا کشتی های آمریکایی و انگلیسی را نیز شامل شود.
کارشناسان در این باره معتقدند که عملیات بی سابقه ارتش یمن 
علاوه بر اینکه مانع از تلاش های آمریکا و انگلیس برای شکستن 
محاصره دریایی رژیم صهیونیستی شد، توان نظامی را نشان داد 
که واشنگتن از آن بی اطلاع بود و در واقع معادلات آن را به هم 

ریخت.
رژیم  بر  دریایی  محاصره  تحمیل  برای  صنعا  اصرار  به رغم 
صهیونیستی تا پایان محاصره و تجاوزات غزه و هدف قرار دادن 
کشتی های این رژیم و کشتی های آمریکا و انگلیس در نتیجه 
حماقت آن ها با حمله به یمن، اما بر حفظ امنیت ناوبری دریایی 
برای دیگر کشتی ها تاکید دارد و اظهارات مقامات آن گواه این 

نیت است.

تسویه  حســاب جناحی یا تلاش برای حذف یک تفکر؟

ظریف در گرداب تخریب
سرمقاله

مهرداد تیموری

نماینده رئیس جمهور در هماهنگی اجرای سیاست های 
توسعه دریامحور گفت: یکی از سیاست های راهبردی 
رونق  محور  دریا  اقتصاد  ارتقای  برای  چهاردهم  دولت 

کشتی رانی تجاری و گردشگری در دریای خزر است.
علی عبدالعلی زاده روز گذشته در بازدید از یک مجموعه 
رونق  برای  کرد:  اظهار  مازندران  در شرق  سازی  کشتی 
تجارت دریایی نیازمند شناورهای تجاری و گردشگری 

هستیم.
نقش  مازندران  در  سازی  کشتی  مجموعه  گفت:  وی 
مهمی در ساخت و افزایش زیرساخت های اقتصاد دریا 

محور دارد و دولت از این مجموعه تولیدی بزرگ حمایت 
می کند.

عبدالعلی زاده با بیان این مطلب که در حال حاضر ۸۶ 
واحد شناور در دریای خزر فعال هستند، اظهار کرد: تعداد 

قابل توجهی از این شناورها نیازمند بازسازی هستند.
نماینده رئیس جمهور در هماهنگی اجرای سیاست های 
مکانی  موقعیت  به  توجه  با  افزود:  دریامحور  توسعه 
مجموعه کشتی سازی شرق مازندران که در کنار دریای 
خزر قرار دارد توسعه این واحد تولیدی یکی از ضرورت 

های مهم محسوب می شود.
این مقام مسئول تصریح کرد: ۳۳ هکتار زمین در کنار 
این مجموعه کشتی سازی مهیا برای سرمایه گذاری و 
توسعه این واحد تولیدی است که دولت برای تحقق این 

مهم کمک کار خواهد بود.
گفتنی است، بیشترین فعالیت در عرصه های و سواحل 
آبی کشورمان در محدوده های شهری و روستایی مربوط 
به تأسیسات بندری و نظامی است که این فعالیت ها 
فقط پنج درصد سواحل را به خود اختصاص داده و ۹۵ 
باقی  استفاده  بدون  کشورمان،  ساحلی  ظرفیت  درصد 
از  برخورداری  با  مناطق  این  حالیکه  در  است،  مانده 
اهمیت راهبردی در مقیاس جهانی و منطقه ای، به  عنوان 
یکی از مهم  ترین نواحی ارزشمند سیاسی و اقتصادی 
جهان به شمار می رود و می تواند با توسعه مناسب، نقش 
اقتصادی و سیاسی بالایی در سطوح منطقه ای و جهانی 

ایفا کند.

گستره های آبی در واقع به عنوان یکی از عناصر قدرت 
سیاسی و ظرفیتهای رشد اقتصادی ایران محسوب می 
شود به همین جهت کشورمان همواره به عنوان قدرت 
تاثیرگذار در جهان مطرح بوده است و اکنون این نقش 
روزآمد  و  نوظهور  ریزی و طرحهای  برنامه  با  تواند  می 

تقویت شود.
توسعه دریامحور و اقتصاد دریا که اخیراً بیش از پیش 
مورد توجه قرار گرفته که تعریف اقتصاد دریامحور در 
 Blue یا  آبی  اقتصاد  عنوان  با  عموماً  جهانی  ادبیات 
Economy از آن یاد می شود به معنای استفاده پایدار 
از ظرفیت منابع و گستره های آبی اعم از اقیانوس ها، 
بهبود  اقتصادی،  برای رشد  دریاچه ها و جزایر  دریاها، 
وضعیت معیشت و ایجاد اشتغال و درنهایت افزایش 

تولید ناخالص داخلی تعریف می گردد.
مستقل  کشورهای  اتحادیه  به   CIS عضو  کشورهای 
هم سود یا کشورهای مستقل مشترک المنافع )به اختصار 
مستقل  جمهوری های  از  برخی  شامل  اتحادیه ای   cis
اتحاد جماهیر شوروی سابق است. تأسیس این اتحادیه 
به دست رؤسای مملکتی کشورهای روسیه، بلاروس و 
اوکراین بود. مرکز اصلی آن در مینسک پایتخت بلاروس، 
است و نشست های آن در کاخ تاوری در سن پترزبورگ 

انجام می شود.
اتحادیه در دسامبر سال ۱۹۹۱ در یک قرار رؤسای  این 
کشورهای روسیه، بلاروس و اوکراین و سپس عضو شدن 

هشت کشور دیگر، شکل گرفت.

»نمایندۀ رئیس جمهور«:  رونق کشتیرانی در خزر سیاست راهبردی دولت چهاردهم است
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امام جمعه فردیس گفت: برنامه های فرهنگی باید 
طلاق  نظیر  اجتماعی  های  آسیب  کاهش  جهت  در 

واعتیاد برنامه ریزی و اجرا شود.

به گزارش »دنیای هوادار«، حجت الاسلام و المسلمین 
»سید ابراهیم حسین« روز گذشته در نشست شورای 
فرهنگ عمومی شهرستان فردیس افزود: برای اجرای 
برنامه ها باید مهندسی فرهنگی داشته باشیم و نباید 
بودجه فرهنگی شهر با اسم فرهنگی مصوب و صرف 

امور دیگری شود.
وی تصریح کرد: تمام بودجه های فرهنگی شهر باید 
با مصوبه شورای فرهنگ عمومی و بر اساس تصمیم 

خرد جمعی هزینه شود.
باید  برنامه ها  هدف  و  محور  اینکه  بیان  با  حسینی 
برنامه ها نمایشی و  نباید  مشخص باشد، اظهار کرد: 
فقط برای ارائه آمار باشد هنر بزرگ آن است که شاکله 
تحول  جامعه  در  و  دهیم  تغییر  را  خاکستری  افکار 
میلیاردی  بودجه  ها  برنامه  برای  گاهی  کنیم  ایجاد 

صرف می شود اما خروجی ندارد.
وی اظهار کرد: توجه به آسیب های اجتماعی در جامعه 

فرهنگی، طرح تحکیم خانواده  برنامه های  اجرای  در 
عدم  در  خودنمایی ها  ریشه  شود  گرفته  نظر  در  باید 

تحکیم خانواده ها است.
فردیس  شهرستان  عمومی  فرهنگ  شورای  رئیس 
گفت: عملکرد دستگاه ها و اطلاع رسانی در خصوص 
رسانه ها  ظرفیت  از  استفاده  با  ادارات  برنامه های 
دشمنان  رسانه ای  جنگ  به  توجه  با  شود  استفاده 
انقلاب به راه انداختند، وقتی اقدامات ادارات از طریق 
رسانه ها به مردم اطلاع رسانی و شفاف سازی نشود 
رسانه های معاند خلاف آن را بیان می کنند. بنابراین 

عدم اطلاع رسانی، خیانت به جهان اسلام است.
نقش  فردیس  های  کسبه  و  اصناف  افزود:  حسینی 
تاثیرگذار در جامعه دارند باید در برنامه های مناسبتی 
نشست  برگزاری  باشند  داشته  بیشتری  مشارکت 
تبیینی بصیرتی برای اصناف مختلف از اهمیت ویژه 

ای برخوردار است.

شهردار کرج از تولید و توزیع ۲۰۰ هزار تن آسفالت در 
۱۰ ماه گذشته از سال جاری خبر داد و این کار را نتیجه 
عملکرد مطلوب کارخانه آسفالت شهرداری و سازمان 

عمران و بازآفرینی فضاهای شهری عنوان کرد.
مهرداد کیانی ضمن اعلام این خبر اظهار کرد: این میزان 
تولید در حالی انجام گرفته است که ما در سال جاری 
با مشکلات متعددی از جمله کمبود قیر به عنوان یکی 
از اساسی ترین مواد اولیه تولید آسفالت، دست به گریبان 
بودیم. ضمن اینکه قیمت این ماده در سال جاری به 
دو برابر افزایش پیدا کرد و باعث تحمیل هزینه های 

مضاعف به شهرداری شد.
کیانی، با اذعان بر اینکه این مشکلات با حمایت شورا و 
همکاری همه بخش های مرتبط در مجموعه شهرداری 
رفع شد، بیان کرد: تیم اجرایی شهرداری با توجه به 
به اجرای عملیات در  اهمیت موضوع آسفالت معابر 

سطح مناطق ۱۰ گانه کرج می پردازد.
انجام  با  می کند  تلاش  مجموعه  این  وی،  گفته  به 
عملیات تراش و روکش مکانیزه آسفالت، معابر شهری 
برای تردد شهروندان در شرایط مساعد و مناسبی  را 

قرار دهند.

این مسئول، از برنامه ریزی برای اجرای عملیات مکانیزه 
آسفالت بویژه در مناطق کمتربرخوردار خبر داد و بیان 
کرد: علاوه بر این تاکنون عملیات آسفالت  در بسیاری از 

معابر اصلی و فرعی شهر به اجرا درآمده است.
گذشته  سال های  در  اینکه  به  اشاره  با  کرج،  شهردار 
مکانیزه  روکش  و  تراش  عملیات  با  مرتبط  اقدامات 
آسفالت به صورت انحصاری توسط سازمان عمران انجام 
می گرفته است، خاطرنشان کرد: برای نخستین بار در 
سال جاری این اقدام علاوه بر سازمان مذکور توسط 

مناطق تابعه شهرداری کرج نیز به اجرا در می آید.
کیانی، تصریح کرد: لازم است در سال آینده مناطق با 
برنامه ریزی دقیق تر، قراردادهای تراش و روکش مکانیزه 
با پیمانکاران را در فصول گرم سال منعقد کنند تا اکیپ 
های اجرایی بتوانند از ظرفیت کار در شب نیز بهره مند 

شوند.
به گفته کیانی، با این اقدام شاهد حضور پیمانکاران در 
فصول سرد سال که شرایط جوی برای تولید و اجرای 

آسفالت مناسب نیست، نخواهیم بود.

»امام جمعه فردیس« تأکید کرد؛ لزوم کاهش آسیب  های اجتماعی با طرح  های فرهنگی

»شهردار کرج« مدعی شد؛ خیابان های شهر سامان گرفت

شهردار فردیس گفت: لایحه بودجه پیشنهادی ۱۴۰۴ شهرداری 
با رقم ۴۸ هزار و ۵۰۰ میلیارد ریال به شورا ارائه شده است.

به گزارش »دنیای هوادار«، محمدرضا احمدی نژاد درخصوص 
اعلام این خبر اظهار کرد: بودجه پیشنهادی ۱۴۰۴ شهرداری 
فردیس با رقم ۴۸ هزار و ۵۰۰ میلیارد ریال نسبت به بودجه 
متمم مصوب  با رقم ۴۰ هزار و ۷۵۱ میلیارد ریال، با افزایش  

۱۹.۱ درصد مواجه است.
وی با اشاره به آیین نامه مالی شهرداری ها و رعایت نسبت ۶۰ 
درصدی بودجه جاری به ۴۰ درصد هزینه های عمرانی، بیان 
کرد: با توجه به اهمیت تامین زیرساخت های شهر، در بودجه 
پیشنهادی ۱۴۰۴ شهرداری فردیس، هزینه های عمرانی ۶۸ 
درصد از مجموع بودجه پیشنهادی را تشکیل می دهد و فقط 

۳۲ درصد به بودجه جاری اختصاص یافته است.
شهردار فردیس گفت: بودجه پیشنهادی سال آتی در سرفصل 
هزینه های جاری از رقم  ۱۳ هزار و ۲۸۱ میلیارد ریال در بودجه 
متمم ۱۴۰۳، به رقم ۱۵ هزار و ۴۷۰ میلیارد ریال رسیده که 

۱۶.۵ درصد افزایش داشته است.
وی افزود: در سرفصل هزینه های عمرانی از ۲۷۴۶۹ میلیارد 
ریال در بودجه متمم ۱۴۰۳، به ۳۳ هزار و ۲۹میلیارد ریال 
این رقم نشاندهنده  ایم که  در بودجه پیشنهادی رسیده 
افزایش ۲۲ درصدی هزینه های عمرانی ۱۴۰۴ نسبت به سال 
جاری است. همچنین از مجموع بودجه عمرانی سال آتی، 
۱۶۰۰ میلیارد ریال به مطالبات پیمانکاران سنوات گذشته 

اختصاص یافته است.

 

شورا

»رئیس شورای شهر کرج« اعلام کرد؛

افزایش ۵ برابری بودجۀ شهری

رئیس شورای شهر کرج با اشاره به اینکه شورای شهر کرج در 
دوره ششم با بودجه اولیه ۴هزار و ۴۰۰ میلیارد تومانی آغاز 
به کار کرد و طی چهار سال این رقم به حدود ۲۱ هزار میلیارد 
تومان رسیده است، گفت: مدیریت شهری با تمرکز بر تکمیل 
حمل ونقل،  زیرساخت های  توسعه  نیمه تمام،  پروژه های 
افزایش سرانه فضای سبز، و رسیدگی به مناطق کم برخوردار، 

گام های مؤثری در مسیر توسعه شهری برداشته است.
 به گزارش »دنیای هوادار«، مسعود محمدی اظهار داشت: 
با  را  خود  فعالیت  ششم،  دوره  در  شهر  اسلامی  شورای 
برنامه ریزی های عمرانی، فرهنگی، مالی و حمل ونقل آغاز 
کرد. در ابتدای این دوره، بودجه شهری ۴ هزار و ۴۰۰ میلیارد 
تومان بود، اما این رقم با برنامه ریزی ها و جذب منابع مالی، 
به ۲۱ هزار میلیارد تومان افزایش یافت که نشان دهنده رشد 

۵ برابری است.
وی با اشاره به اینکه یکی از اولویت های اصلی شورا تکمیل 
پروژه های نیمه تمام بود، از جمله ادامه پروژه ناصر و اتصال 
به بلوار خوارزمی که با رفع مشکلات تملکی در فاز نخست، 
زیرگذر ۹ دی افتتاح شد و در مراحل بعدی بلوار خوارزمی نیز 

به بهره برداری رسید.
همچنین سه تقاطع مهم از جمله میدان جمهوری، زیرگذر 
رجایی شهر و تقاطع غیرهمسطح میدان دانشگاه در حال 
اجراست که پیش بینی می شود تا پایان دوره به بهره برداری 

برسند.
محمدی عنوان کرد: در حوزه حمل ونقل عمومی، آغاز به کار 
اتوبوس های برقی و استقبال شهروندان، منجر به برنامه ریزی 
در  اتوبوس جدید شد. همچنین  دستگاه  خرید ۵۰  برای 
بخش قطار شهری، اتصال ایستگاه ۴۵ متری گلشهر به 
شهید سلطانی در اولویت قرار گرفت که عملیات اجرایی آن 

در سال دوم آغاز و ایستگاه تکمیل شد.
وی ادامه داد: از دیگر پروژه های شاخص، تکمیل بزرگراه 
به ۵۰  دولت  افزایش سهم مشارکت  با  که  است  شمالی 
شد.  پیش بینی  آن  برای  میلیاردی   ۷۰۰۰ بودجه  درصد، 
هدف گذاری برای بهره برداری این پروژه خرداد ۱۴۰۴ اعلام 

شده است.
محمدی با اشاره به اینکه در حوزه فضای سبز نیز پروژه هایی 
مانند پارک جهاندیدگان، پارک شعبان آباد و پارک تخصصی 
مادر و کودک در منطقه ۶ اجرا شده اند اما پارک مادر و 
کودک با مساحت ۶.۵ هکتار قرار است تا اردیبهشت سال 
مناطق  به  رسیدگی  طرفی  از  گفت:  شود،  افتتاح  آینده 
کم برخوردار از جمله مهرشهر، اسلام آباد، حسن آباد و کیانمهر 

نیز در اولویت برنامه های شورا بوده است.
عضو شورای شهر کرج با اشاره به اینکه  تزریق بودجه مناسب 
رضایتمندی  و  زیرساخت ها  بهبود  باعث  مناطق  این  به 
شهروندان شده است، عنوان کرد: پروژه های فرهنگی نظیر 
باغ موزه دفاع مقدس و صحن اصلی مصلای مهرشهر نیز 

پیشرفت قابل توجهی داشته اند.
محمدی با اشاره به اینکه نصب دوربین های کنترل ترافیک 
از  در سال ۱۴۰۱، بخشی  آن ها  تعداد  دوبرابری  افزایش  و 
گام های مؤثر در راستای هوشمندسازی و ارتقای ایمنی شهر 
و کنترل ترافیک بوده است، بیان کرد: شورای اسلامی شهر 
با همکاری سایر نهادها، از جمله سپاه استان، در برگزاری 
کنگره شهدای استان البرز نیز مشارکت فعالی داشته و تلاش 

کرده تا نقش خود را در پیشبرد اهداف فرهنگی ایفا کند.

»احمدی  نژاد« خبر داد؛

افزایش ۱۹ درصدی رقم بودجه پیشنهادی ۱۴۰۴شهرداری فردیس
داستان جلد

سرهنگ پاسدار »محمد فلاحتکار« -مسئول بسیج سازندگی استان البرز- اعلام کرد: ۳۱ سری جهیزیه به مناسبت فرا رسیدن 
دهه مبارک فجر به زوج های جوان و نیازمند این استان اهدا شد. این جهیزیه ها با همراهی کمیته امداد امام خمینی )ره( 
در اردوگاه امام علی )ع( تحویل این زوج های نیازمند شد. همچنین نمایشگاه ملی اقتصاد مقاومتی به مناسبت گرامیداشت 
چهل و ششمین فجر پیروزی انقلاب اسلامی در استان البرز آغاز به کار کرد. این نمایشگاه نیز تا بیست و ششم بهمن ماه 
جاری با هدف ایجاد بستر عرضه و فروش محصولات اقتصاد مقاومتی در بوستان جهان واقع در چهار راه طالقانی، ضلع جنوبی 

تالار شهیدان نژادفلاح کرج فعال است.

۳۱ سری جهیزیه به زوج های نیازمند البرز اهدا شد
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سخنگوی کاخ سفید اعلام کرد که دونالد ترامپ رئیس جمهور آمریکا فرمان های اجرایی از جمله پایان دادن به بودجه مدارسی 
که از نظریه نژادی انتقادی حمایت می کنند و مبارزه با یهودستیزی امضا می کند. کارولین لیویت سخنگوی جدید کاخ سفید روز 
گذشته به وقت محلی در گفتگو با شبکه فاکس نیز افزود: ترامپ رئیس جمهور امریکا، دستورات اجرایی مربوط به انتخاب مدرسه، 
پایان دادن به بودجه مدارس دولتی که از نظریه نژادی انتقادی حمایت می کنند و سایر اقدامات تفرقه انگیز در برنامه های درسی 
آن  ها را امضا خواهد کرد و در مورد یهودستیزی نیز دستور اجرایی را امضا خواهد کرد. سی ان ان دو سند از سه سند کاخ سفید را 

در این دستور را برای انتخاب مدرسه و مبارزه با یهودی ستیزی به دست آورده است.

ترامپ بودجه مدارس دولتی منتقد نظریه نژادی را قطع می کند

وقتی در خیابان های شهر قدم می زنید، صحنه های آشنایی را 
می بینید: راننده ای که موتور را خاموش نمی کند و در حالی که 
در گوشی موبایلش غرق است، دود اضافی وارد هوا می کند. 
جوانی که پس از خوردن چیپس، بسته ی پلاستیکی اش را 
در جوی آب می اندازد. مسافری که در دل جنگل آتش روشن 
می کند و ته سیگارش را روی زمین می اندازد، غافل از اینکه 
یک جرقه ی کوچک می تواند جنگلی را به خاکستر تبدیل 
کند. این ها فقط چند نمونه ی ساده از رفتارهایی هستند که 
ما هر روز انجام می دهیم و شاید حتی به پیامدهای آن ها 
فکر نکنیم. اما این رفتارهای کوچک، در مقیاسی وسیع، به 

فجایع زیست محیطی بزرگی منجر شده اند

اعتیاد به پلاستیک: کابوس دریاها و خاک های ایران
چند بار شده که خریدهای روزمره مان را در پلاستیک های 
رنگارنگ تحویل بگیریم، بی آنکه لحظه ای فکر کنیم که این 
پلاستیک ها به کجا خواهند رفت؟ در ایران، سالانه میلیون ها 
تن پلاستیک مصرف می شود، اما سیستم بازیافت ناکارآمد 
ما باعث شده که بخش بزرگی از این زباله ها به طبیعت راه 

پیدا کنند.
مثلاً تصور کنید که یک خانواده ی ایرانی روزانه فقط یک 
در  ساده،  یک حساب  با  بیندازد.  دور  پلاستیکی  کیسه ی 
یک سال بیش از ۳۰ میلیارد کیسه پلاستیکی فقط توسط 
خانوارهای ایرانی مصرف می شود. حالا این را به مغازه ها، 
این  کنید.  اضافه  رستوران ها  و  سوپرمارکت ها  کارخانه ها، 
پلاستیک ها یا در خیابان ها و جوی ها سرگردان می شوند، 
تا  یا در دل زمین دفن شده و صدها سال طول می کشد 

تجزیه شوند.
نمونه ی عینی تر؟ دریاچه ی چیتگر تهران، جایی که به ظاهر 
محلی برای تفریح و آرامش است، اما کافی است کمی دقت 
کنید تا ببینید پلاستیک ها در آب شناورند، در لابه لای گیاهان 
گیر کرده اند، و برخی از آن ها به مرور وارد زنجیره ی غذایی 
حیوانات می شوند. همین ماجرا در شمال کشور و سواحل 
خزر هم به شکل فاجعه باری در جریان است. ماهی هایی که 
پلاستیک های خرد شده را با غذا اشتباه می گیرند و در نهایت، 
ما همان مواد سمی را با غذای دریایی مان مصرف می کنیم.

زباله در طبیعت: ردپایی که محو نمی شود

کافی است یک تعطیلات عمومی در ایران باشد تا کوه ها، 
جنگل ها، پارک ها و سواحل پر از زباله شوند. کسانی که به 
دل طبیعت می روند، اغلب برای لذت بردن از زیبایی های آن 
است، اما تناقض تلخی در رفتارشان وجود دارد: آن ها طبیعت 
را دوست دارند، اما حاضر نیستند زباله های خود را همراه شان 
برگردانند.یکی از مثال های واضح، جنگل های شمال ایران 
زباله های  از  کوهی  نوروزی،  تعطیلات  هر  از  بعد  است. 
رهاشده در مسیرهای جنگلی دیده می شود. بطری های آب 
معدنی، کیسه های چیپس، لیوان های یک بارمصرف و حتی 
زغال های نیم سوز، بخشی از منظره ای هستند که جایگزین 

درختان و چمن ها می شوند.
داستان فقط به جنگل ها محدود نیست. مناطق کویری مثل 
مرنجاب و دشت لوت هم به همین سرنوشت دچار شده اند. 
در این مناطق که اکوسیستم بسیار حساسی دارند، ورود 
زباله ها نه تنها باعث آلودگی بصری می شود، بلکه به دلیل نبود 
رطوبت کافی، تجزیه ی این زباله ها ده ها سال طول خواهد 

کشید.
مصرف بی رویه ی انرژی: شهرهایی که هر روز گرم تر می شوند
آمارها نشان می دهد که ایران یکی از پرمصرف ترین کشورهای 
دنیا در زمینه ی انرژی است. بسیاری از ما بدون اینکه متوجه 
باشیم، در حال هدر دادن برق، آب و گاز هستیم. در تابستان، 
کولرهای آبی در بسیاری از خانه ها تمام روز روشن می مانند، 
حتی وقتی کسی در خانه نیست. در زمستان، برخی ادارات 
و ساختمان ها آن قدر گرمایش را زیاد می کنند که کارمندان 

مجبورند با پنجره ی باز کار کنند!
هزینه های  افزایش  باعث  نه تنها  اشتباه  عادت های  این 
دنبال  به  زیست محیطی  بحران  بلکه  می شود،  اقتصادی 
مشهد،  و  تبریز  تهران،  مثل  کلان شهرهایی  در  مثلا  دارد. 
افزایش مصرف انرژی باعث آلودگی بیشتر هوا شده است. 
نیروگاه های برق که اغلب از سوخت های فسیلی استفاده 
می کنند، حجم زیادی از آلاینده ها را به جو وارد می کنند و 
این مسئله در فصول سرد، پدیده ی وارونگی دما و آلودگی 

شدید هوا را رقم می زند.
ایران یکی از کشورهایی است که روند شهرسازی و توسعه ی 
دارد.  زیست  محیط  به  را  توجه  کمترین  آن،  زیرساختی 
ویلاهای  و  جاده ها  ساخت  موضوع،  این  واضح  نمونه ی 
غیرمجاز در مناطق جنگلی است. جاده ی ابر در استان سمنان 
یکی از پرحاشیه ترین پروژه های عمرانی بود که اعتراضات 

زیادی را به دنبال داشت. کارشناسان هشدار دادند که این 
جاده باعث از بین رفتن اکوسیستم جنگل ابر شده و حیات 
وحش منطقه را به خطر می اندازد. اما پروژه متوقف نشد و در 
نهایت، بخش هایی از این جنگل بکر برای همیشه نابود شد.

ساخت وسازهای  به دلیل  است.  قشم  جزیره ی  دیگر،  مثال 
بی رویه در این منطقه، بسیاری از زیستگاه های لاک پشت های 
دریایی تخریب شده اند و روند زادآوری آن ها با مشکل جدی 

مواجه شده است.
رفتارهای ناپایدار زیست محیطی ما، یک شبه تغییر نخواهد 
کرد، اما اگر هر فردی مسئولیت بیشتری در قبال طبیعت 
احساس کند، می توانیم آینده ای بهتر برای محیط زیست 

کشورمان رقم بزنیم؛ با راهکاری نظیر:
۱. کاهش مصرف پلاستیک: به جای کیسه های پلاستیکی 
از کیسه های پارچه ای استفاده کنیم. به سوپرمارکت ها فشار 

بیاوریم که بسته بندی های غیرضروری را کاهش دهند.
۲. مدیریت زباله ها: اگر در طبیعت زباله ای تولید می کنیم، 
آن را با خود ببریم. کمپین های جمع آوری زباله می توانند 

فرهنگ سازی مؤثری ایجاد کنند.
۳. کاهش مصرف انرژی: کولرها و وسایل گرمایشی را تنها در 
صورت نیاز روشن کنیم. خاموش کردن چراغ های اضافی و 
استفاده از لامپ های کم مصرف تأثیر بسزایی خواهد داشت.

۴. محافظت از زیستگاه ها: در برابر تخریب جنگل ها و مناطق 
فعالان محیط  و  رسانه ها  نباشیم.  بی تفاوت  حفاظت شده 

زیست می توانند نقش مهمی در اطلاع رسانی داشته باشند.
حقیقت این است که محیط زیست ایران دیگر توان تحمل 
این حجم از تخریب را ندارد. امروز ما انتخاب می کنیم که 
مسئولانه رفتار کنیم یا نسل های بعدی را با طبیعتی ویران 
نشان  به جا می گذاریم،  از خود  که  میراثی  کنیم.  روبه رو 

خواهد داد که چقدر برای سرزمین مان ارزش قائل بوده ایم.

 

 

نیشِ هوادار

کوتاه

در استقلال 

چقدر اعتماد وجود دارد!؟ 

موسیمانه، یا بهتر بگوییم سومین مربی استقلال در این فصل )!( 
قرارداد خود را به صورت یک طرفه فسخ کرد!

در ۴۸ ساعت گذشته، اظهار نظرهای متفاوتی از سوی مسئولان 
باشگاه استقلال درباره این اتفاق مطرح شده است. اما کسی 
توضیح نداد که چرا، باوجود افتتاح حساب این مربی آفریقایی در 

دوبی، او تصمیم به فسخ یک طرفه قراردادش گرفت؟
خانم دکتر شجاعی در توضیح دلایل جدایی موسیمانه گفته 
که اگر او تصور می کرد امکان موفقیت دارد، قراردادش را فسخ 
نمی کرد. این حرف بی راه نیست، اما نکته مهم تر این است که 
چرا او دقیقاً پس از افتتاح حساب بانکی اش اقدام به فسخ قرارداد 
کرد؟ این مسئله، علت و معلولِ شرایط موجود در استقلال است. 
چه بر سر استقلال آمده که در طول یک فصل، ناگزیر به جابه جایی 
کوتاه مدت مربیانش شده است؟پیش از آنکه مشکلات مدیریتی، 
اتفاقات ابتدای فصل، نحوه یارگیری تیم، و نقش دلال ها را 
مقصر اصلی بدانیم، باید بررسی کنیم که چرا، باوجود مذاکره 
علی نظری جویباری با موسیمانه، ابراز رضایت این مربی از نقل و 
انتقالات نیم فصل، و حتی افتتاح حساب بانکی اش در دوبی، او 
ناگهان پس از حضور در یک مرکز خرید در سعادت آباد اقدام به 
فسخ قرارداد کرد؟مگر استقلال، با دو ستاره روی سینه و میلیون ها 
هوادار، تیم کوچکی است که یک مربی آفریقایی بتواند با چنین 
اقدامی اعتبار آن را زیر سؤال ببرد!؟درست است که قرارداد، به او 
حق فسخ می داد، اما چرا در تیمی با چنین سابقه و آوازه ای در 
آسیا که بسیاری از مربیان آرزوی هدایت آن را دارند، یک مربی 
آفریقایی جرأت پیدا می کند که قراردادش را یک طرفه فسخ 
کند؟اگر او به واریز شدن مطالباتش در موعد مقرر اعتماد داشت، 
آیا باز هم مجاب به فسخ قرارداد می شد؟بی اعتمادی؛ دشمن 
اصلی تیم ها: کتاب پنج دشمن کار تیمی نوشته پاتریک لنچونی، 
یکی از بهترین منابع در حوزه رفتار سازمانی و تیم سازی است. 
در این کتاب، به پنج عامل اصلی شکست تیم ها اشاره شده که 
مهم ترین آن ها، حس عدم اعتماد است.اعتماد، مهم ترین عامل در 
هموار کردن مسیر موفقیت هر تیمی است.آری! اعتماد، باورپذیری 
می آورد و موفقیت ایجاد می کند. حتی وفاداری و تعلق سازمانی 
را نیز افزایش می دهد.حال سؤال اینجاست: از ابتدای فصل، چقدر 

حس اعتماد در استقلال وجود داشته است؟

درخواست عضویت عدل 

در کیک بوکسینگ واکو ایران

رباب عدل از ورزشکاران کونگ فو استان اردبیل، با ارسال نامه ای 
از درخواست عضویت خود در کیک بوکسینگ واکو ایران خبر 
داده است. متن این نامه به شرح ذیل است:اینجانب رباب عدل 
از ورزشکاران کونگ فو در ایران که تاکنون در فدراسیون کونگ فو 
فعالیت داشته، بدینوسیله انصراف خود را از ادامه هرگونه همکاری 
با این فدراسیون اعلام داشته و از انجمن کیک بوکسینگ واکو 
به ریاست آقای ناصر نصیری تقاضای عضویت نمودم.همچنین 
اعلام نموده که پس از سال  ها فعالیت در فدراسیون کونگ فو، 
به این نتیجه رسیدم که به صلاح اینجانب می باشد که با کیک 
بوکسینگ واکو ایران که تشکیلاتی معتبر به ریاست آقای ناصر 
نصیری، عضو رسمی کنفدراسیون آسیا )واکو آسیا( و سازمان 
جهانی واکو می باشد، فعالیت نمایم.همچنین تایید می نمایم 
این اطلاعیه را با صراحت تکمیل نموده و این تصمیم با توجه به 
معرفی انجمن کیک بوکسینگ واکو به عنوان متولی ورزش کیک 
بوکسینگ در ایران و همچنین عضویت رسمی کیک بوکسینگ 
واکو ایران در کنفدراسیون کیک بوکسینگ آسیا )واکو آسیا( که 
عضو رسمی شورای المپیک آسیا می باشد و از طرف آن نهاد 
بین المللی  به عنوان مسئول ورزش کیک بوکسینگ در آسیا 
منصوب گردیده و اینکه سازمان جهانی واکو عضو رسمی گایسف  
و کمیته بین المللی المپیک بوده، گرفته شده است.اینجانب 
رباب عدل متعهد می شوم که کلیه ضوابط و مقررات انجمن 
کیک بوکسینگ واکو ایران، کنفدراسیون کیک بوکسینگ آسیا 
)واکو آسیا( و سازمان جهانی واکو را در سطوح و مراحل فعالیت 

خود با حفظ امانت و صیانت رعایت نمایم.

در باب رفتارهای ناپایدار انسانی؛

میراثی که به طبیعت بدهکاریم
سبز 

یاسمن یزدانی

مجید سعیدی

فرآورده های  مصرف  پایش  و  نظارت  دفتر  سرپرست 
با  بر اهمیت مشورت  سلامت محور سازمان غذا و دارو 
پزشک یا داروساز در هنگام مصرف مکمل ها تأکید کرد و 

نسبت به مصرف خودسرانه ملاتونین هشدار داد.
توضیح  مکمل  و  دارو  تعریف  در  یوسفی  نازیلا  دکتر 
داد: داروها برای درمان یا پیشگیری از بیماری ها تجویز 
می شوند و معمولاً نیاز به نسخه پزشک دارند، در حالی که 

مکمل های غذایی برای تأمین مواد مغذی ضروری و حفظ 
سلامت عمومی بدن مصرف می شوند و اغلب بدون نسخه 

قابل تهیه هستند.
وی با بررسی جایگاه ملاتونین از نظر دسته بندی به عنوان 
مکمل یا دارو، گفت: »ملاتونین در برخی کشورها به عنوان 
مکمل فروخته می شود، اما در برخی از کشورهای اروپایی 
تنها با تجویز پزشک برای گروه های سنی خاص در دسترس 
است. در ایران، این فرآورده در دسته مکمل ها قرار می گیرد، 
اما برخلاف تصور عمومی، همیشه بی خطر نیست و در 

برخی موارد نیاز به تجویز پزشک یا داروساز دارد«.
فرآورده های  مصرف  پایش  و  نظارت  دفتر  سرپرست 
سلامت محور سازمان غذا و دارو با بیان اینکه ملاتونین 
هورمونی است که به طور طبیعی در مغز تولید شده و 
وظیفه تنظیم چرخه خواب و بیداری را بر عهده دارد، افزود: 
یا  پرواززدگی  این هورمون در شرایطی مانند بی خوابی، 

اختلال ساعت زیستی در سفر و تغییرات شیفت کاری 
می تواند کمک کننده باشد.

به گزارش روابط عمومی وزارت بهداشت، یوسفی هشدار داد 
که مصرف کوتاه مدت ملاتونین در دوزهای پایین معمولًا 
بی خطر است، اما استفاده خودسرانه یا طولانی مدت آن 
خواب آلودگی  سرگیجه،  سردرد،  مانند  عوارضی  می تواند 
مفرط، تغییرات خلق وخو و حتی اختلال در تولید طبیعی 

ملاتونین در بدن را به همراه داشته باشد.
مصرف  مورد  در  مطالعاتی  به  اشاره  با  پایان  در  وی 
طولانی مدت ملاتونین بدون نظارت تخصصی که می تواند 
ایمنی  سیستم  و  باروری  با  مرتبط  هورمون های  بر 
تأثیر بگذارد، گفت: افرادی که باردار یا شیرده هستند یا 
و  بالا  خون  فشار  دیابت،  مانند  زمینه ای  بیماری های 
اختلالات ایمنی دارند، حتماً قبل از مصرف ملاتونین یا هر 

مکمل دیگری با پزشک یا داروساز مشورت کنند.

هشدار درباره مصرف خودسرانه مکمل های دارویی؛ ملاتونین؛ مکمل یا دارو؟
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بلا در پاریس، شهر پرچمدار فرهنگ، هنر و برابری و 

آزادی و شعار دفاع از حقوق بشر که گوش جهان را کر کرده، 

مجبور به تن فروشی در فاحشه خانه های پررونق پاریس 

می شود و همینجاست که رمانتی  سیسم را می فهمد، اما 

غیرتِ مردانۀ دون ژوان غذای او را قبول نمی کند، اما 

تنها توشۀ گاد برای بلا را تصاحب می کند و بلا برای بقا به 

فاحشه خانه برمی گردد. فارغ از اینکه او در آغاز ورودش 

به اجتماع کاری بلد نیست، اما حرف مهم  تری در ذهن 

یورگوس لانتیموس است؛ جامعه ای که زن می خواهد در 

آن تحصیل کند، یاد بگیرد، خودش را بشناسد، مستقل 

باشد و کار کند و مهم  تر از همۀ این ها، بقای او به جامعه  ای 

وابسته است که فاحشه خانه ای بیش نیست

طفلکی  ها؛ این عنوانی است که یورگوس لانتیموس برای آخرین 
اثرش برگزیده و در آن تمامیت جامعۀ بیچاره و طفلکی را به 
تصویر می کشد و از همان آغاز اعلام می کند که این یک فیلم 
معمولی نیست و مخاطب باید داستان فرانکشتاین را بداند، پس 
حافظۀ ادبی و سینمایی مخاطب را فرا می خواند؛ مخاطبی که 
تنقلاتی از اسطورۀ آفرینش با چاشنی فلسفه، حدأقل در حد نیچه 
را آماده کرده باشد. تحلیلِ طفلکی  ها متفاوت از فیلم های دیگر 
نه لودادن فیلم بلکه نیاز جلورفتن قدم به قدم و تمام صحنه ها 

را دارد.
از خودکشی یک زن شروع می شود و ما و  قصۀ لانتیموس 
دوربینش را در نزدیک ترین فاصله و پشت سر او قرار می دهد؛ 
چهره اش را نمی  بینیم و گذشته اش بر ما پیدا نیست، پس مهم 
نیست این زن کیست و چه شکلی است؛ او زن است و گویی 
ما دسته جمعی در حال هُل دادن زن از ارتفاعی بلند به اعماق 
دریایی طوفانی و پرهول هستیم؛ ما او را به  سمتِ خودکشی سوق 
می دهیم و فیلم  ساز دستمان را از همان اول به جنایتی آلوده 
می کند. اما کمی صبور باشید: لانتیموس بزودی ما را به دادگاه 
می برد تا تفهیم اتهاممان کند. بهرحال این لحظه گریزناپذیر است، 
چرا که لانتیموس بی  توجه به توجیهاتِ ما، جملگی  مان را در 
جایگاه واقعی مان قرار داده؛ ما، جامعۀ گناهکار و مقصر که زن را 
به این نقطه رسانده ایم و در گریز از جامعه ای ناامن و ایستا که 
برای او ساخته ایم، رویاروی با دریای طوفانی قرار داده ایم و حتی 
جنینش هم نجات دهندۀ او نیست، اگر چه در ادامه، جنین آیندۀ 

او را نجات می دهد و به زندگی بازمی گرداند.
صحنۀ بعدی خانۀ هِنری فرانکشتاین است در غیاب فرانکشتاین 
با تمامی تجهیزات خلق کردن. مردی با صورت وصله شده دست 
به کار جراحی جسدی می شود که کودک )بخوانید آینده( هنوز 
در او نفس می کشد و هنوز امیدی به نجات این جسم بی جانِ 
خالی از امید هست. این مرد که گاد)خدا( نامیده می شود، نه 
فرانکشتاینِ پزشک، بلکه مخلوق فرانکشتاین است که لانتیموس 
او را زنده از آتش سوزی آسیاب بادی بیرون آورده و اکنون این 
مخلوق جانشین خالقِ خود شده است. جانشینی که مغز یک 
جنایتکار به او پیوند شده و اکنون خدای شرّ است نه خدای 
خیر، که حکمرانی اش را بر جهان آغاز کرده است. زنی که در دریا 

غرق  شده همان دختربچۀ پنج ساله است که مخلوق فرانکشتاین 
به برکه هلش داد و او را کشت و اکنون جنازه اش روی تخت 
جراحی اوست، ولی این بار جامعۀ شر است که او را به درون 

دریا هُل می دهد.
وقتی مخلوق فرانکشتاین به عنوان خالق، جانشین فرانکشتاین 
می شود، باید به سراغ نیچه و فلسفه اش و جمله ای حیرت  انگیز 
در قرن بیستم برویم ولی خدا هنوز نمرده است پس داستان یک 
دور کامل می زند تا به قرن مدرنیته برسد و مرگِ خدا را اعلام 
کند، اما اکنون فلسفه چنین تحلیل می شود؛ خالق مرده است و 
مخلوق خالق را کشته است و خود جانشین خالق شده است و 

حالا مخلوق همان خداست که بر جهان حکمرانی می کند.
عمل جراحی موفقیت آمیز است؛ زن با جسمی بالغ و مغز یک 
نوزاد تازه متولدشده چشم بر جهان می گشاید و در خانۀ گاد 
)بخوانید بهشت خدا( روند تکاملش را طی می کند. او فرزندخواندۀ 
گاد است و او را نه برای تمتع خود که برای ارضاء احساس پدرانه 
خلق کرده است. همانگونه که در اساطیر آفرینش، خدا به آدم 
می گوید که من حوا را برای خودم آفریدم، اگر او را می خواهی 
از من خواستگاری اش کن و به او علم و زبان یاد بده. جوانی 
که شاگرد گاد است )بخوانید آدم( این مهم را به عهده می گیرد 
و با دختر همراه می شود و دختر را از گاد خواستگاری می کند. 
گاد بنا دارد تمام دارایی اش را برای بلا بگذارد که شیطان وارد 
می شود تا ببیند این موجود متمایز مورد توجه خدا کیست 
و او را بر آن می دارد تا گوهر یکدانۀ گاد را برباید. این حضور 
خوانده شده درست با کشف غریزۀ جنسی در بلا همزمان می شود 
و دربارۀ این کشف وکیلی که متعهد به اجرای قوانین است و 
باید مدافع حقوق بلا باشد، حرف می زند. بلا در برابر گاد عصیان 
می کند و با امتحان طعم شیرین سیب، از بهشت گاد به قصد 
یافتن شادی بیرون می رود. سرانجام گاد انتخاب و ارادۀ او را 
به رسمیت می شناسد و مقداری پول برای روزهای سخت با 
او همراه می کند. بلا که اکنون دوران کودکی و نابالغی را طی 
می کند با جهان سرکش غریزه بوسیلۀ دون ژوان آشنا می شود و 
این هم  زمان است با کشف جهان ترسناک و ناپایدار و متزلزل؛ 
چه روی زمین و چه روی کشتی در دریایی طوفانی. شهری که 
با فضایی فانتزی جهان مدرن را نشان می دهد و ترن ها بر فضای 
آسمان در حرکت اند، نشان دهندۀ جهان در آینده است و  بلا را 
به کشف و شهود می کشاند و همینجاست که او را به دخمه ای 
می برند و روی دو ران پای او حروفی به زبان چینی خالکوبی 
می شود، لانتیموس از هشدار خودش چشم پوشی نمی کند که 
بگوید چین به ممنوعه ترین جای ممکن دسترسی پیدا کرده 
را به تجاوز غیرقانونی و بدون  و عنقریب است که تعرضش 
صلاحیت برساند و جانشین گاد و در نهایت، جهان را تصاحب 
کند. دعوای دون ژوان با مردی در رستوران نمادی از جنگ های 
اساطیری یونان بر سر زنان است؛ دوره ای که اگر چه زنان در متن 
قدرت نیستند، اما قدرت حول محور آن  ها می چرخد و جنگ ها 
بر سر تصاحب زنان در می گیرد، چرا که تصاحب زن برای مردان 
مساوی اعتمادبه نفس و قدرت است، اما دون ژوان که کنترلش 
بر بلا را از دست داده، او را در صندوقی به کشتی منتقل می کند. 
بلا در کشتی)جهانی محدود و بی رحم( درحالی که همچنان با 
زبان و حرکات کودکانه با آدم ها ارتباط می گیرد، چشم به حقایق 
می گشاید و البته با فلسفه آشنا می شود و پرسش های بنیادین 
دربارۀ جهان و انسان، حرف های سرخوشانۀ او را پایان می دهد و 
آگاهی تصویر زنی خواستنی و دلربا و قابل تمتع را از بین می برد. 
دون ژوان مأیوسانه تلاش می کند او را به آنچه بود بازگرداند، اما 
آگاهی او را در سطحی غیرقابل دسترس و البته متلاطم نگه 
داشته، پس مرد از پس ناکامی و احساس شکست و ناکافی بودن 

و عدم تسلطش بر زن، که منبع قدرت او را تحت الشعاع قرار 
می دهد، به قمار روی می آورد و البته شانس با او یار است.

هرچه حرکات بلا ثبات و نظم بیشتری می یابند و بلوغ در او 
ریشه می گیرد، ظاهر مرد شکست خورده تر و آشفته تر می شود و 
رفتارش ناپایدار و فاقد نظم است، چرا که قدرت کنترل زن را از 
دست داده و این عدم تسلط و سلطه به آرامی درحال تهی کردن 
اوست... و بلا تمام مال بادآورده در قماری برنده را برای کمک 
به گرسنگان و آوارگان آفریقا به ملوانان می دهد که در نتیجۀ 
اعتماد و ساده دلی بلا ربوده می شوند؛ اسکندریه روزگاری تمدن 
را به اروپا داد و اکنون در زنجیرۀ قدرت  تازه به دوران رسیده های 
اروپایی نشانی از گذشتۀ شکوهمندش ندارد. اگر زن بر جهان 
حکم می راند، رنج بشر را با تقسیم ثروت التیام خواهد داد، بدون 
توجه به نژاد و زبان و طبقه. او رنج را می فهمد نه پول را. اما جهان 
هرگز قرار نیست عادلانه باشد، پس با بی رحمی او و دون ژوان 

را گرسنه و بی سرپناه از کشتی پیاده می کنند و دور می اندازند.
برابری و  پاریس، شهر پرچمدار فرهنگ، هنر و  اکنون بلا در 
آزادی و شعار دفاع از حقوق بشر که گوش جهان را کر کرده، 
مجبور به تن فروشی در فاحشه خانه های پررونق پاریس می شود 
و همینجاست که رمانتی  سیسم را می فهمد، اما غیرتِ مردانۀ 
دون ژوان غذای او را قبول نمی کند، اما تنها توشۀ گاد برای بلا را 
تصاحب می کند و بلا برای بقا به فاحشه خانه برمی گردد. فارغ از 
اینکه او در آغاز ورودش به اجتماع کاری بلد نیست، اما حرف 
مهم  تری در ذهن یورگوس لانتیموس است؛ جامعه ای که زن 
می خواهد در آن تحصیل کند، یاد بگیرد، خودش را بشناسد، 
مستقل باشد و کار کند و مهم  تر از همۀ این ها، بقای او به جامعه  ای 
وابسته است که فاحشه خانه ای بیش نیست؛ فاحشه خانه ای که 
مدام از زنِ در تلاش برای بقا، تنش را مطالبه می کند و زن 
ناچار به تن دادن است. شاید گمان می کنید لانتیموس بی رحمانه 
و اغراق آمیز می بیند، اما ضروری است یادآوری کنیم که بهرام 
بیضایی بیست ودوسال پیش از لانتیموس در فیلم »سگ کشی«، 
زن نویسنده را در میانۀ چهارراهی در هدف مهاجمان قرار می دهد؛ 
زن که برای کمک به شوهرش و خریدن چک های برگشتی اش 
از طلبکاران آمده تا از زندان بیرون بکشدش، اما بهرام بیضایی 
حقیقت تلخ را پیش روی ما قرار می دهد و به صورت ما سیلی 
می زند؛ زن در فاحشه خانۀ جامعه که همگی از بازاری و تاجر و 
وکیل و... دندان طمع برایش تیز می کنند تا تنش را بدست  آورند 
تا او بی وقفه بگریزد، سرانجام در میانۀ خشونتی محض مورد 
تجاوز دونمایه ترین طلبکار شوهرش قرار می گیرد و از هجمۀ 
وسیع و بی رحم جامعه خون بالا می آورد و زخمی جلوی منشی 
همسرش که دست  در دستِ خیانت دارد، بجای گریه با صدایی 
خشن و مردانه فریاد می زند و روی میز می کوبد. بلی. بهرام 

بیضایی به استادانه ترین شکل ممکن فاحشه خانه ای به اسم 
جامعه را که برای زن تدارک دیده شده، جلوی دوربینش می برد 
و نشان می دهد که چطور نویسندۀ رمان »چهارراه« در چهارراهی 
از او چهره ای مردانه می سازد تا در نهایت صدا و لطافت چهره اش 
تغییر کند و اسلحه بدست گیرد؛ اسلحه ای که جامعه به دست او 

داد و جایش را با قلم عوض کرد.
اکنون لانتیموس با استفاده از عدم سانسور و آزادی بیان، ما را 
به فاحشه خانه می برد تا شاهد او در جامعه-فاحشه خانه باشیم 
که قرار است ساعاتی را کار کند و باقی روز به خودش تعلق 
داشته باشد تا بتواند به برنامه های زندگی اش برسد. بلا در ارتباط 
با مشتری هایش یا سرد است یا آن  ها را به گفت و گو دعوت 
می کند. او فاحشه نیست، نیمفومانیاک هم نیست. زیرا او در 
برابر خدماتی که می دهد پول دریافت می کند و این کار را برای 
لذت انجام نمی دهد. چرا فاحشه نیست؟ چون باقی روزش را 
برای فعالیت  در جامعه صرف می کند. درواقع، وقتی فضای اثری 
رئالیستی نیست به این معنی است که همه  چیز در آن اثر نماد 

است و نماد درحال رساندن مقصود به مخاطب است.
اما مرد که سلطه اش را بر زن از دست داده، انگشت اشاره اش را 
به طرف او نشانه می رود. بلا در پاریس در توهم اینکه مفهومِ 
تازۀ »سوسیالیسم« از راه رسیده، حقوقی برابر برای او به ارمغان 
بیاورد بدان می  پیوندد. بلا همانگونه که به آرامی به بلوغ می رسد، 
تنش را کشف می کند که تا این لحظه، تنها از طریق مردان 
می شناختش و آن هم فقط غریزۀ جنسی را. و اینجا جای زخمی 
بزرگ را در تنش می یابد که اگر او کاملاً به خودش آگاهی داشت 
نباید چشمش دور می ماند. اکنون گاد بخاطر سرطان پروستات 
درحال مرگ است. خدایی که اخته است؛ و مردسالاری  ای که این 
خدای دست ساز را اخته کرده، قرار است بمیرد و از جهان غایب 
شود، جهان مدرن قرن بیستمی که نیچه در آن ظهور و مرگ 

خدا را اعلام کرد.
بلا نزد گاد برمی  گردد و آگاهانه شاگرد را به همسری می پذیرد، 
عشق ورزیدن به او می آموزد، اما دون ژوان بلا را راحت نمی گذارد 
و همسر سابقش را به سر وقت او می آورد تا بر اساس قانون 
زناشویی مجبور به تمکین باشد، اما بلا نه بخاطر قانون، که خود 
انتخاب می کند باری دیگر به همسرش فرصت دهد. اینگونه 
رفتار  به کاخی قرون وسطایی می رود که  به همراه همسرش 
خشونت بار مرد و تصمیم برای ختنه کردن بلا و حذف منبع غریزه 
و شادی به همان شیوۀ قرون وسطایی پابرجاست... و بلا چاره  ای 
جز گریز ندارد؛ این بار برای رهایی از مردسالاری قرون وسطایی 
و سوسالیسمِ دروغین، اراده و اختیارش را بدست می گیرد تا 
خود، جانشین گاد روی زمین شود تا امر خلق کردن را با اثبات 

شایستگی اش در دست بگیرد.

تأملی بر شمایل  نگاری زنان در سینمای چند سال اخیر؛

اسطورۀ  فرانکشتاینی
دست  به  نقد

در آستانه آغاز چهل و سومین جشنواره فیلم فجر، پوستر فیلم سینمایی »اسفند« به کارگردانی دانش اقباشاوی و تهیه کنندگی مرحوم جلیل شعبانی و مهاجر توحیدپرست با طرحی از 

محمد تقی پور رونمایی شد. »اسفند« مقطع مهمی از زندگی شهید علی هاشمی از فرماندهان مطرح دوران دفاع مقدس در شناسایی و طرح ریزی عملیات خیبر در قرارگاه سری نصرت را 

به تصویر می کشد.

رضا مسعودی، مهدی زمین پرداز، سعید آلبوعبادی، خیام وقار کاشانی، محمدرضا عقدائی یزدی، یاسین مسعودی، محمد عسگری، جلال باوی، طاهر نیک آزاد، مهدی فتحی و نیما جمالی 

در این فیلم سینمایی به ایفای نقش می پردازند.

از پوستر »اسفند« رونمایی شد

فرهنگ

افسانه فرقدانی
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آگهی

رویداد

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در حکمی مظفر تیموری را به عنوان مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان کرمانشاه منصوب کرد.
در متن حکم سیدعباس صالحی خطاب به مظفر تیموری آمده است: »نظر به سوابق و تجارب موفق و ارزشمند جناب عالی، به موجب 
این حکم به عنوان »مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان کرمانشاه« منصوب می شوید. پیگیری مستمر و عمل به موارد مندرج 
در پیوست حکم مورد انتظار است«. گفتنی است، مظفر تیموری متولد سال ۱۳۵۰ و دارای مدرک کارشناسی ارشد حقوق عمومی 
است. از جمله سوابق مدیریتی و اجرایی وی می توان به مدیرکلی ارتباطات و امور بین الملل شهرداری کرمانشاه، معاون فرهنگی 

و امور رسانه ای فرهنگ و ارشاد اسلامی استان کرمانشاه، معاون سینمایی فرهنگ و ارشاد اسلامی استان کرمانشاه و... اشاره کرد.

مظفر تیموری مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی کرمانشاه شد

وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: بسته ای را برای تصویب 
به دولت تقدیم کردیم تا بتوانیم به صنایع در مسائلی که 

باعث بی برقی و بی گازی شده است، کمک کنیم.
شورای  نشست  در  گذشته  شامگاه  اتابک  محمد  سید 
معادن استان کرمان که در روز اول سفر به این استان در 
از  بلندتر  عمر صنعت  گفت:  شد،  برگزار  استانداری  محل 
دولت هاست و نگاه ما برای صنعت باید بلندمدت باشد. اگر 
به ناترازی برق نگاه کنیم که مصرف ما با چه روندی رشد 
می کند سالانه ۶ تا ۷ درصد رشد مصرف داشتیم اما رشد 
تولید بین یک تا یک و نیم درصد بوده پس یک کسری پنج 
تا پنج و نیم درصد نسبت به آنچه تولید می کنیم، وجود 

دارد.
وی گفت: شما به عنوان تولید کننده هایی که باید از اقتصاد 
سررشته داشته باشید نگاه کنید چرا مجتمع گل گهر و مس 
نیروگاه می سازد چون تولیدشان را در گرو چیزی می بینند که 

نگاه عمومی این است که نمی رساند.

شرایط برای احداث نیروگاه های خورشیدی فراهم شود
وزیر صنعت، معدن و تجارت تاکید کرد: توصیه ام به همه 
دوستان در شهرک ها و صنایع بزرگ این است که برای این 
کار برنامه ریزی کنید. ما موهبت هایی در کشور بخصوص 
نیروگاه های  بحث  و  است  پررنگ  خیلی  شما  استان  در 
خورشیدی است در حالی که خیلی از کشورهای دنیا سه 

ساعت آفتاب ندارند.
وی اظهار داشت: با شرایطی که داریم و وضعیتی که الان 
زیرساخت ها دارد، برای تولید کننده ها بخصوص تولیدکننده 
بزرگ، بسیار روشن است که تابستان هم گرفتاری داریم چه 
بسا شرایط بهتر از الان نباشد و باید سریع اقدام کنیم لذا 
هرچه درخواست نیروگاه تجدیدپذیر است کمک کنید که 
انجام شود و معطل نکنید قطعا معطل کردن در این زمینه 

تولید از دست دادن است.
اتابک درباره حقوق دولتی معادن گفت: حقوق دولتی معادن 
را  به ما تکلیف می کند، تعدادی  را قانونگذار می گذارد و 
تقسیط کردند که الان دستگاه های نظارتی ما را خواستند تا 

با آن  ها مذاکره و تقسیط کنیم.
وی افزود: بحث محیط زیست که عنوان شد یکی از مواردی 
است که باید به آن خیلی توجه کنیم ولی در جاهایی هم 
ممکن است مواردی به وجود بیاید که حتما مدیرکل صمت 
استان گزارش کتبی با امضای استاندار بدهد تا در دولت 
ارایه کنم و از طریق رئیس سازمان حفاظت محیط زیست، 

مشکل حل شود.
معادن قفل و غیرفعال کرمان از معادن فعال بیشتر است

وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشاره به بحث فرصت ها 
در استان کرمان گفت: آنچه از استان برداشت شده و آنچه 
امروز به عنوان مطالعات انجام شده ژئوفیزیکی که در کرمان 
وجود دارد نشان می دهد شما از مواهب خاصی به لحاظ 
انواع و اقسام فلزات و مواد معدنی برخوردار هستید و باید 
بتوانیم تشویق به سرمایه گذاری کنیم و معادن قفل شده 

را نجات دهیم.
وی بیان کرد: باز هم تاکید می کنم آنچه معادن فعال در 
مجموعه استان وجود دارد، بیش از آن معادن قفل شده، 
غیر فعال و تعطیل دارید بنابراین کمک کنید من هم آماده 

کمک هستم معادنی که قفل شده را نجات دهیم.
اتابک گفت: چون این گونه آمار نشان می دهد برای کرمان 
که به عنوان استان معدنی و صنعتی ما مطرح است باید 
این وضعیت را با سرعت خاتمه دهیم و امیدوارم مجموعه 

و  برسد  تولید  بیشتر  هرچه  راه اندازی  به  جلسات  این 
مشکلات بتدریج کمتر شود.

مشکلات معادن بدون فناوری روز
وی در بخش دیگری از سخنانش گفت: بسیاری از مشکلاتی 
که امروز از لحاظ اقتصادی در معادن ما مشاهده می شود 
ناشی از این است که معادن با فناوری روز مورد بهره برداری 

قرار نمی گیرد.
وزیر صمت گفت: موارد متعددی که در این جلسه عنوان شد 
بسیاری از آن  ها به قانونگذار و دولت بر می گردد ولی سرجمع 
باید بتوانیم شرایطی ایجاد کنیم که مزیت معدن در کرمان 

به یک مزیت اقتصادی پررنگ تبدیل شود.
این  در  استان  بازرسی  مدیرکل  اظهارات  به  اشاره  با  وی 
جلسه در ارتباط با بهره مندی معادن از فناوری روز، بیان 
کرد: فناوری روز هم باعث حفظ محیط زیست می شود هم 
سودآوری بهره بردار را در پی دارد هم شرایطی را برای شما 
ایجاد می کند که معدن را سودآور کنید و نتیجه سودآوری 

ایجاد کارخانه های فرآوری است.

شرکت های بزرگ به ارتقای فناوری کمک کنند
وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: همه کسانی که امروز در 
معادن کار می کنند بخصوص بهره برداران توجه کنند حضور 
شرکت های بزرگی مثل گل گهر و مس در مجموعه استان 
کرمان غیر از اینکه به اقتصاد استان کمک کننده بوده اند باید 
پولی را برای نوآوری و دانش بنیان کردن و ارتقای فناوری 

بگذارند.
وی تصریح کرد: اگر ارتقای فناوری بین معادن پخش شود، 
به یقین هم خدمتی به صنعت کردید هم خدمتی به جایی 
که مستقر هستید و تا الان هم تاثیر در کرمان از لحاظ 

اشتغال مثبت بوده است.
اتابک گفت: توصیه ام این است که با استان همراه تر باشید، 
شرایط در کرمان برای این همراهی زیاد است، من سال ها در 
استان کار کردم و واقعا کرمان جزو استان هایی است که کار 

کردن در آن بسیار خوب است و پذیرا هستند.
تفویض اختیار به شورای معادن استان

وزیر صنعت، معدن و تجارت خطاب به معاون خود گفت: 
این موارد را قانونگذار از ما خواست که بعضی از تفویض 
اختیارها را قطع کنیم من هم در جریان هستم و خدمت 
استاندار عرض کردم که جلسه گذاشتیم این کار را سر و 
سامان دهیم زیرا استان کرمان را باید متفاوت کنیم اگر چند 

درصد هم خطا کنند نسبت به میزانی که عقب می افتند باید 
این را قابل اغماض بدانید.

اختیارات که  از  بنابراین فکر می کنم قسمتی  افزود:  وی 
اختیارات شورای عالی معادن است و استاندار هم رئیس 
شورای معادن استان هست بعد از هماهنگی، به استاندار 

تفویض کنیم چون استان کرمان متفاوت است.
کشور  چند  معادل  که  کرمان  پهناور  استان  گفت:  اتابک 
اروپایی است با این حجم کار، زرخیز و دارای معادن مختلف 

است که وقت گذاشتن برای آن تکلیف محسوب می شود.
معادن شن و ماسه ساماندهی شود

وزیر صنعت، معدن و تجارت ادامه داد: بحث شن و ماسه در 
استان اگر به صورت فردی دیده شود، سامان داده نمی شود؛ 

دوستانی که اینجا مستقرند باید اختیار داشته باشند.
اختیار  در  قبلا  کنیم،  روشن  را  ضوابطی  باید  گفت:  وی 
استانداری بوده و با استاندار این را حل و ابلاغ می کنیم که 
مشکل معادن شن و ماسه حل شود ولی باز توصیه می کنم 
که باید شن و ماسه یک ضوابطی را رعایت کند؛ نمی شود 

معادن دایر باشد و هیچ ضابطه ایمنی و فنی برقرار نشود.
اتابک با تاکید بر اینکه باید با تسهیل امور و رعایت اصول 
این کار را انجام دهید افزود: برای کسب و کار نیز قانون 
از شما می خواهد، تسهیل محیط  را  کسب و کار همین 
کسب و کار با حداقل ضوابط و حداکثر نظارت تا مشکلات 

جمع شود.
وی در ادامه سخنانش به موضوع معادن زغال سنگ اشاره 
امروز مصرف کننده اصلی زغال، ذوب آهن  کرد و گفت: 
است که خودش دچار مشکلات عدیده اقتصادی شده است.

زغال سنگ در کشور قیمت اقتصادی ندارد
وزیر صنعت، معدن و تجارت افزود: زرند کرمان هم کوره 
بلند است و از زغال استفاده می کند، زغال در کشور قیمت 
اقتصادی ندارد اکثر معادن ما با چالشی مواجه هستند که 
به دلیل اقتصادی نبودن زغال و انحصاری بودن و کم بودن 

خریدارانش است.
وی گفت: بنابراین عرضه با تقاضا تفاوتی دارد که این تفاوت 
قیمت را پایین می آورد ضمن اینکه معادن زغال در کشور از 

حداقل فناوری و حداقل ایمنی برخوردارند.
اتابک بیان کرد: باید ضمن رسیدگی به ایمنی این معادن تا 
جایی که می توانیم کمک کنیم به اینکه این میزان تولید، 
حمل و نقل و فرآوری شود. مطلبی که استاندار در رابطه با 
فرآوری گفتند هم کاملا درست است و همین کار را باید 

انجام دهیم.

 

انرژی

»دنیای هوادار« از راه  های مؤثر
 در مدیریت انرژی می  گوید؛ 

ساختمان های سبز و 

هوشمند، کاهش دهندۀ 

مصرف انرژی

بخش عمده ای از انرژی مصرفی در کشور در ساختمان ها هدر 
می رود و از این رو توسعه ساختمان های هوشمند و سبز 

راهی موثر در مدیریت انرژی است.
برنامه ششم توسعه، احکام متعددی در خصوص انرژی و برق 
داشت که شامل ایجاد ظرفیت جدید نیروگاهی و بهینه سازی 
مصرف بود؛ در این برنامه پیش بینی شده بود که مصرف 
انرژی در ساختمان ها سالانه پنج درصد کاهش یابد، اما تقریبا 

اقدام موثری در این زمینه انجام نشد.
بررسی ها نشان می دهد حتی در ساختمان هایی که دولت در 
قالب مسکن مهر و مسکن ملی در سال های گذشته احداث 
کرد، مبحث ۱۹ مقررات ملی ساختمان که به بهینه سازی 
مصرف انرژی در ساختمان ها اختصاص دارد، چندان مورد 

توجه قرار نگرفته است.
در همین زمینه، مسعود خانی مجری طرح های بهینه سازی 
مصرف شرکت مدیریت تولید، انتقال و توزیع نیروی برق ایران 
)توانیر( با بیان اینکه بزرگترین هدررفت انرژی در ساختمان ها 
اتفاق می افتد، استفاده از پنجره های دوجداره، عایق بندی 
پوسته خارجی و سقف ساختمان را از اصول بهینه سازی 

مصرف انرژی در ساختمان ها برشمرد.
خانی در خصوص علت عدم تحقق این هدف گذاری ها، گفت: 
در بحث ساختمان،توجه به الزام های بهینه سازی مصرف 
انرژی، قدری هزینه ساخت را افزایش می دهد و از سوی دیگر 
دستگاه های ناظر از قبیل شهرداری و نظام مهندسی نیز بیشتر 
بر مقوله ایمنی ساختمان نظارت دارند و کمتر به بهینه سازی 

انرژی توجه می کنند.
به گفته وی، یکی از مهم  ترین عواملی که می تواند مدیریت 
بهینه انرژی در ساختمان را محقق کند استفاده از سیستم 
های مدیریت انرژی ساختمان BEMS و ساختمان سبز است؛ 
سامانه مدیریت انرژی ساختمان به عنوان ابزاری مؤثر برای 

کاهش مصرف انرژی در ساختمان ها کارایی مهمی دارند.
و  انرژی  مصرف  کاهش  عمده  هدف  سه  با  سامانه  این 
رسیدن به محیط زیست سالم، افزایش حفاظت و ایمنی 
تجهیزات و ساکنان ساختمان ها و هوشمندسازی تجهیزات 
در راستای نیل به ساختمان های سبز، طراحی و ساخته 

شده اند.
این سامانه با هوشمندسازی سیستم های روشنایی، گرمایش 
و سرمایش ضمن کاهش مصرف انرژی، باعث افزایش سطح 
رفاه ساکنان ساختمان می شود. همچنین پیشرفت تکنولوژی 
های تحت وب و امکان کنترل این سیستم از طریق اینترنت و 
شبکه، امکان اتصال خانه های هوشمند به شهرهای دیجیتال 

را فراهم می سازد..
در همین زمینه پیام باقری نایب رئیس اتاق بازرگانی، صنایع 
و معادن و کشاورزی ایران گفت: اتلاف انرژی در ساختمان در 
بخش های مختلف آن چه در نوع ساخت آن و مصالح بسیار 
بالا است در حالی که کشورهای پیشرفته به سمت ساختمان 

های هوشمند و سبز حرکت کرده اند.
نوع  این  کرد:  خاطرنشان  برق  صنعت  سندیکای  رئیس 
به  دارند که رعایت آن ها  ساختمان ها قواعد و مقرراتی 

مدیریت مصرف انرژی کمک می کند.
باقری با تاکید بر اینکه باید در بخش ساختمان کشورمان 
به سمت تکنولوژی های نوین و سبز و استفاده از هوش 
مصنوعی حرکت کنیم تا از هدر رفت منابع انرژی جلوگیری 
شود، بر استفاده از اینترنت اشیا در ساختمان تاکید کرد و 
انرژی  گفت: این موضوع بین ۳۰ تا ۴۰ درصد در مصرف 

ساختمان صرفه جویی به همراه دارد.
صنعت  در  نوین  های  فناوری  سمت  به  باید  گفت:  وی 
ساختمان حرکت کنیم و نیز از کنتورهای هوشمند استفاده 

کنیم تا مدیریت مصرف را انجام دهد.
باقری افزود: به کارگیری این تجهیزات نوین مصرف انرژی در 
ساختمان ها را مدیریت خواهد کرد و به ذخیره سازی انرژی 

در کشور خواهد انجامید.

»وزیر صمت«:

صنایع در برابر ناترازی انرژی حمایت می شوند
صنعت

محمدمهدی بهرامی
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»علی چینی« -پیشکسوت استقلال- گفت: موسیمانه به استقلال خیانت کرد اما این خیانت باعث نخواهد شد که خللی در برنامه های 
این تیم به وجود بیاید. موسیمانه در روزهایی که هدایت استقلال را بر عهده گرفت نتایج چندان خوبی نگرفت. آمار نشان می دهد 
وی سه پیروزی، هفت تساوی و چهار شکست به دست آورد که نشان می دهد ضعیف ترین نتایج استقلال است. او با این کارنامه و 
اتفاقاتی که رخ داد به دنبال رفتن بود. : من در نیم فصل اول وقتی این مربی نتوانست نتایج خوبی کسب کند، بارها گفتم که باید 
او را در نیم فصل دوم مورد سنجش قرار دهیم اما با تعطیلات لیگ و نحوه آماده سازی استقلال برای نیم فصل دوم و نتایجی که در 

بازی مقابل تیم های ملوان و شمس آذر قزوین رخ داد، مشخص شد که او نمی تواند با استقلال به موفقیت برسد.

چینی: موسیمانه خیانت کرد!

ورزشی

به  کوهنوردی  و  اسکیت  فدراسیون های  نشست تخصصی 
منظور شرکت در بازی های آسیایی ۲۰۲۶ ناگویا، با حضور وزیر 

ورزش وجوانان در محل این وزارتخانه برگزار شد.
احمد دنیامالی در جلسه تخصصی فدراسیون اسکیت با بیان 
این که اسکیت جز ورزش هایی است که مورد اقبال عمومی 
جامعه است، به حضور موفق این رشته در بازی های ناگویا 

تاکید کرد.
وی با اشاره به اینکه فدراسیون اسکیت باید به بحث توسعه 
زیرساخت های این رشته در سراسر کشور توجه ویژه کند، گفت: 
واقعیت این است که ما هر چه قدر در بحث استعداد و نیروی 
انسانی دستمان پر باشد اما در بخش زیربنایی، فراوانی نداشته 
باشیم نمی توانیم کار حرفه ای انجام بدهیم. به عقیده من 
مهم ترین رسالت فدراسیون اسکیت باید این باشد که برای 
توسعه زیرساخت ها، مدیر پروژه تعریف کند و با استفاده از 

ظرفیت شهرداری ها به سمت مدیریت شهری برود.
وزیر ورزش و جوانان، افزود: به شخصه حاضرم با شهردارهای 
۳۱ استان مکاتبه کنم تا در ساخت پیست های اسکیت کمک 
حال فدراسیون باشند. باید در حوزه مولدسازی فعالیت جدی 
داشته باشیم. به هر حال باید بخش خصوصی را مجاب کنیم 
که در کنار فعالیت های تجاری، بخشی از اراضی خود را به 
ورزش اختصاص بدهند و در آن ساخت و ساز کنند. وقتی ما 
مولدسازی را فعال کنیم، مطمئنا می توانیم به توسعه ورزش 
در بخش همگانی هم کمک کنیم و باعث سلامت ونشاط 

جامعه شویم.
دنیامالی در خصوص بودجه فدراسیون اسکیت توضیح داد: 
می دانیم بودجه عمومی اسکیت رقم چشمگیری نیست، تلاش 
می کنیم با پیگیری های معاونت توسعه منابع و مدیریت این 

رقم را افزایش بدهیم که شرایط بهتری پیدا کنید.
وی در واکنش به بحث مهاجرت ملی پوشان اسکیت به خارج از 
کشور، گفت: بابت بازگشت نفراتی که مهاجرت کردند، مشکلی 

نداریم. اگر مدیریت فدراسیون و کادرفنی این تشخیص را 
می دهند که بازگشت این بچه ها به تقویت تیم ملی کمک 

می کند، همه جانبه حمایت می کنیم.
وزیر ورزش همچنین پیشنهاد جذب مربی خارجی را برای 
کسب جایگاه مطلوب در بازی های آسیایی ۲۰۲۶ هانگژو به 
مسئولان فدراسیون داد و گفت: رویکرد فدراسیون برای حضور 
در بازی های ناگویا باید کسب مدال طلا و رفتن روی سکوی 
قهرمانی باشد. انتظار داریم برنامه ریزی دقیق در این زمینه 
صورت بگیرد. اگر نیاز به جذب مربی خارجی است، تعلل نکنید. 
به صورت مقطعی و کوتاه مدت از مربیان خارجی استفاده 
شود تا ملی پوشان آموزش ببینند. ایتالیا ظرفیت بسیار بالایی 
در اسکیت جهان دارد. می توانید از دانش مربیان ایتالیایی در 

تیم های ملی مردان و زنان استفاده کنید.
دنیامالی در ادامه این نشست، توضیحاتی را نیز در خصوص 
شرایط فدراسیون کوهنوردی و صعودهای ورزشی و انتظاراتی 

که وزارت ورزش و جوانان از این فدراسیون دارد، ارائه کرد.
ورزشی،  صعودهای  و  کوهنوردی  فدراسیون  گفت:  وی 
مسئولیت سنگینی دارد چرا که با جان انسان ها سر و کار 
دارد. باید شرایط را به گونه ای فراهم کنید که خطری متوجه 
ورزشکاران ملی پوش ما نشود. اتفاقات تلخ گذشته نباید تکرار 
شود. با حساسیت بیشتری روی عملکرد مربیان نظارت داشته 
باشید. در گواهی های که صادر می کنید، باید سخت گیری لازم 

را داشته باشید.
وزیر ورزش و جوانان، افزود: نظارت در حوزه پناهگاه ها خیلی 
مهم است. تا به الان هیچ گزارشی را در خصوص آماده سازی 
پناهگاه ها و نظارت بر آن  ها ندیدم که چه اقداماتی در این باره 
انجام شده است. در این حوزه هر چقدر وقت بگذارید لازم 

است.
وی با اشاره به این که وزارت ورزش و جوانان روی مدال آوری 
ورزشکاران رشته کوهنوردی و صعودهای ورزشی در بازی های 
آسیایی و المپیک لس آنجلس حساب باز کرده، اظهار داشت: 
در بحث بودجه حمایت خوبی از این فدراسیون انجام خواهیم 

داد، روی استعدادها بیشتر کار کنید و تکثر ورزشکار داشته 
باشید. انتظارمان این است به بانوان توجه بیشتری کنید. به 
خصوص در صخره نوردی که دخترانمان پتانسیل خوبی در این 
رشته دارند. کمتر از ۶٠٠ روز تا بازی های آسیایی ٢٠٢۶ ناگویا 
فرصت داریم و بایستی برنامه مستمری برای اردوها و رویدادها 

داشته باشید.
دنیامالی گفت: از کسب کرسی های بین المللی غافل نشوید، 
نهادهای  در  که  است  مهم  کشور  ورزش  مجموعه  برای 
بین المللی کرسی به دست بیاورید. ما هم هر گونه مراوده ای 
که نیاز بود انجام می دهیم که بتوانیم در مجامع آسیایی و 

جهانی نماینده داشته باشیم.
فدراسیون کوهنوردی و  تقاضای  پایان در خصوص  در  وی 
صعودهای ورزشی برای در اختیار داشتن ساختمان اداری برای 
این مجموعه گفت: متاسفانه در بحث فضای اداری، بسیاری 
از فدراسیون ها دچار مشکل هستند که کوهنوردی هم یکی 
از آن  هاست. دنبال این هستیم که به زودی این مشکل را 
هم مرتفع کنیم. حدودا ٢٠ فدراسیون هستند به لحاظ ساختار 

مکانی با کمبود و مشکلاتی رو به رو هستند.

 

 

آبی  ها

گوشه  وکنار

جلسه فنی سهراب با استقلالی ها؛

نوشدارو برای کامبک!

بازیکنان تیم فوتبال استقلال در جلسه با سرمربی موقت این تیم 
هم قسم شدند تا در بازی با استقلال خوزستان نهایت تلاش خود 

را به کار ببرند تا از بحران خارج شوند.
پیتسو موسیمانه، سرمربی آفریقایی سابق تیم فوتبال استقلال 
تهران که در میانه فصل جانشین جواد نکونام شد، شب گذشته 
در اقدامی عجیب و غیرمنتظره تصمیم گرفت قرارداد خود را به 

طور یک طرفه فسخ کند.
تیم استقلال فردا در هفته هفدهم لیگ برتر باشگاه های ایران به 
مصاف استقلال خوزستان خواهد رفت و مسئولیت فنی تیم بر 

عهده سهراب بختیاری زاده است.
علی تاجرنیا، نماینده تام الاختیار هلدینگ خلیج فارس در 
باشگاه استقلال روز گذشته درباره حضور بختیاری زاده به عنوان 
جانشین موقت موسیمانه گفت: هدایت تیم استقلال در بازی 
با استقلال خوزستان به عهده سهراب بختیاری زاده خواهد بود. 
تلاش ما این است که استقلال نتیجه بگیرد و مهم این است که 

یک اتفاق خوب بیفتد.
با  بازی  از  پیش  استقلال  تمرین  آخرین جلسه  گذشته  روز 

استقلال خوزستان زیر نظر بختیاری زاده برگزار شد.
بازیکنان در ابتدای تمرین بازیکنان بدن هایشان را گرم کردند، بعد 
از زیر نظر اعضای کادر فنی به مرور کارهای تاکتیکی پرداختند. 
بعد از پایان تمرین بازیکنان استقلال راهی هتل المپیک شدند 

تا اردوی پیش بازی را در این محل برگزار کنند.
۲۴ ساعت پیش از بازی استقلال و استقلال خوزستان جلسه 
فنی بختیاری زاده با بازیکنان استقلال برگزار شد. او در این جلسه 
فنی از بازیکنان خواست تا بدون توجه به حواشی پیش آمده به 

فکر بازی با استقلال خوزستان باشند.
بختیاریزاده توصیه های تاکتیکی نیز برای بازیکنان داشت. نقاط 
ضعف و قوت استقلال خوزستان را برای بازیکنان تشریح کرد تا 
آن  ها شناحت بیشتری از حریف آینده شان در لیگ برتر داشته 

باشند.
در پایان این جلسه فنی بازیکنان هم قسم شدند تا در بازی فردا 
نهایت تلاش خود را به کار ببرند تا تیم با کسب پیروزی از بحران 
خارج شود. استقلال با کسب ۱۹ امتیاز در جایگاه یازدهم جدول 

رده بندی لیگ برتر قرار دارد.

»ممبینی«:

کمیته  های بدوی و 

استیناف فدراسیون فوتبال 

مستقل هستند

. هدایت ممبینی در گفت وگویی با اشاره به اعلام آرا کمیته بدوی 
انتخابات فدراسیون، اظهار داشت: آرا صادره از سوی کمیته بدوی، 
آرا اولیه است و طبق روال گذشته با پایان دوره زمانی بررسی اعضا 
کمیته بدوی منتخب مجمع، به کاندیداها با ذکر علت ارسال 
شده است.وی افزود: هر فردی نسبت به رای مربوطه خواهان 
تجدیدنظر خواهی است، می تواند طبق روال قانونی اعتراض خود 
را با ارائه مدارک و مستندات جهت بررسی در کمیته استیناف 
منتخب مجمع طی روزهای پنجشنبه ۱۱ و شنبه ۱۳ بهمن ماه 
سال جاری و صرفا در موعد اداری ارائه دهد.ممبینی خاطرنشان 
کرد: وفق اساسنامه فدراسیون، کمیته های بدوی و استیناف، نفوذ 
هیچ فرد یا مجموعه ای نیستند و ارکان مستقل محسوب می شوند.
گفتنی است، کمیته بدوی انتخابات فدراسیون فوتبال امروز پس 
از ۲۱ روز بررسی مدارک نامزدهای پست  ریاست و هیات رئیسه 
فدراسیون فوتبال با صدور پیامک به آن  ها شرایط شان را برای حضور 
در انتخابات اعلام کرد. این کمیته در پیامک خود به شهاب الدین 
عزیزی خادم و علی کفاشیان اعلام کرده با توجه به صدور حکم 
قطعی در کمیته اخلاق برای این ۲ نفر، آن  ها صلاحیت لازم برای 

حضور در انتخابات و تصدی پست ریاست فدراسیون را ندارند.

»دنیای هوادار« گزارش می  دهد؛

توصیه های وزیر ورزش به روسای فدراسیون های اسکیت و کوهنوردی چه بود؟
گزارش

امین صانعی

محمدرضا تاج  دوزیان

پرسپولیس  باشگاه  گفت:  پرسپولیس،  جدید  سرمربی 
اهداف بزرگی دارد و به تهران آمدم تا با هم در این مسیر 
قدم برداشته و همیشه به فکر برتری و موفقیت باشیم، 

چراکه فلسفه من ارائه فوتبال هجومی است.
اسماعیل کارتال در مراسم معارفه و نخستین نشست 
خبری خود با اصحاب رسانه، اظهار داشت: برای آمدن به 
پرسپولیس خیلی تحقیق کرده بودم. این تیم هواداران 
بسیار پرشوری دارد و می دانم نزدیک به چهل میلیون 
هوادار دارد. بعد اینکه فهمیدم پرسپولیس تیم ریشه داری 

در ایران است، به تهران آمدم تا هدایت این تیم را بر عهده 
بگیرم. باشگاه اهداف بزرگی دارد و برای همین دوست 

داشتم تا با هم در این راه قدم برداریم.
وی افزود: تیمی رو به جلو خواهیم داشت، چراکه فلسفه 
من ارائه فوتبال هجومی است و به دنبال آن هستیم تا در 
همه بازی ها برنده شویم. سال گذشته همراه با فنرباغچه 
در لیگ  اروپا و برای صعود به چهار تیم پایانی، در پنالتی 
حذف شدیم اما همه رکوردهای گل و  امتیاز در اختیار ما 
بود. از فنرباغچه جدا شدم و الان هدایت پرسپولیس را در 
اختیار دارم. تمام تجربیاتم را برای موفقیت به کار خواهم 

گرفت تا همراه با این تیم موفق شوم.
این مربی افزود: فوتبال مانند چاهی است که انتها ندارد. 
من به همراه تیم فنی که با هم کار می کنیم از تحقیقات 
و ارتقای دانش استقبال می کنیم و هر عاملی که به ما 
کمک کند را به خدمت خواهیم گرفت. پرسپولیس تیم 
بزرگی است و باید کارهای بزرگ انجام داد. پاسکاری و 
خلاقیت تا حدی به ما کمک می کند، اما باید با تلاش 

بیشتر، راه کارهای بهتری را ارائه دهیم.
از  حسینی  سیدجلال  جدایی  خصوص  در  کارتال 
تیم ملی  بازیکن سابق  با حسینی  پرسپولیس، گفت: 
اول  روز  در  کردم.  پرسپولیس صحبت  و  ایران  فوتبال 

تمرین او را ندیدم اما در روز بعد آمد و با هم صحبت 
کردیم. به او گفتم چند هفته با هم کار خواهیم کرد اگر 
تمایل به ادامه همکاری بود کار خواهیم کرد و در غیر این 

صورت به شیوه ای اخلاقی از هم جدا می شویم.
وی بیان کرد: توجه زیادی به فوتبال در ایران می شود 
و مردم با آن خوشحالند. قبل از بازی با تراکتور به هتل 
رفتم و دیدم هواداران دو تیم با هم به سمت ورزشگاه 
می روند و این اتفاق خوبی بود. مشکلی با هم نداشتند 
و این برای من تصویری زیبا بود. در فوتبال اروپا چنین 
صحنه ای را نمی بینید. نیاز داریم یک مجموعه ورزشی 
خوب در اختیار داشته باشیم تا بتوانیم خودمان را آماده 

مسابقات کنیم.
سرمربی جدید پرسپولیس، اظهار داشت: رابطه خوبی با 
بازیکنان خواهیم داشت و ارتباط شفافی داریم و همه 
چیز مشخص خواهد بود. مدیریت کردن بازیکنان دو راه 
دارد، اولی این است که باید در مورد تمرینات به روز 
باشیم و بتوانیم از آخرین شیوه تمرین استفاده کنیم. 
استفاده عادلانه از بازیکنان نکته مهم دیگر است. اگر 
بازیکن این شرایط را درک کند، تا حد جان برای تیم و 
مربی خود می جنگند و تا امروز همین شرایط برای من 

وجود داشته است.

 »کارتال«: فلسفه من ارائه فوتبال هجومی است
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